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فعالیت های  مهم شورای اسلامی در دوره ششم

ســعیده آل ابراهیــم| مردم مــداری و مشــارکت دادن 

مــردم به طور مســتقیم بــرای ایفای نقــش در اجرای 

ــان  ــلات زندگی ش ــه و مح ــی که در منطق پروژه های

اســت، از تأکیدات شــورای ششــم بوده است و حتی 

در شــعارهای زمــان انتخابات نیز جــذب حداکثری 

ــمان  ــد. با ای ــده داده بودن ــی را وع ــارکت مردم مش

فرهمنــدی که نایب رئیــس شــورای اســلامی شــهر 

مشــهد اســت، درباره همین مبحث و دیگراقداماتی 

که شــورای ششــم از آن به عنــوان نقــاط طلایــی 

کارنامــه اش صحبــت به میــان مــی آورد، گفت وگــو 

کرده ایــم. آنچــه در ادامــه می آیــد، پاســخ های 

ــا از عملکــرد شــورای  فرهمنــدی به پرســش های م

ششــم در ۲٫۵ســال گذشــته است.

موانع و مشــکلاتی که شــورای ششم با آن 
ــوده و در عیــن حــال با پیگیــری  ــه رو ب روب
و تدبیر پشت سر گذاشته چه بوده است؟
بخشــی از موانــع مربــوط به ســطح مدیریتــی 

در مدیریت شــهر بود. برای شــهردار مســئله قضایی 

پیــش آمد و مجبور شــدیم شــهردار دیگــری انتخاب 

کنیــم. متأســفانه همیــن موضــوع زمانــی را که زمان 

طلایی مدیریت شــهری بــود، از ما گرفــت. به همین 

دلیــل در ســال دوم زمــان زیــادی از مــا گرفتــه شــد 

و عقــب افتادیــم. بخشــی از مســائلی که بــرای 

شــورا در ابتــدای ایــن دوره آســیب ایجــاد کــرد، ایــن 

بــود که از قبــل سیاســت گذاری مناســبی بــرای 

ــدیم  ــور ش ــت. مجب ــود نداش ــهری وج مدیریت ش

از صفــر شروع کنیــم و بــا رویکــردی که از ابتــدا 

داشــتیم، سیاســت گذاری کردیم و آن ها را به سطح 

اجــرا رســاندیم. ایــن کار هم زمانــی را از شــورا گرفت 

و موجــب شــد کمــی دیرتــر کارهــای عملیاتــی 

ــه از دوره  ــی ک ــم. بدهی های ــی را شروع کنی و اجرای

قبــل باقــی مانــده بــود، تا حــدودی مــا را درگیــر کرد 

و ســاختار حــوزه مطالعــات شــهرداری آمادگــی 

نداشــت که به سرعــت خــود را همــراه کنــد.

از زمانی که شورای ششم آغازبه کار کرده،
دغدغه درآمدهای پایدار را داشــته است.
در راســتای رفــع ایــن دغدغــه و ایجــاد 
درآمدهای پایدار چقدر سیاســت گذاری 

کرده ایــد؟
قانون درآمـد پایدار که در اوایل این دوره ابلاغ شـد،

نظامـات مالـی شـهرداری را به طـور کامـل به هـم 

ریخت. این قانون هرچه مصوبه از قبل برای تکمیل 

بحث هـای مربـوط به مدیریت شـهری داشـتیم،

ابطـال کـرد و از دسترسـمان خـارج شـد. بنابرایـن 

مجبور شـدیم سـاختار جدیدی برای تکمیل قانون 

ابلاغ شـده ایجـاد کنیـم و هنوز هـم درگیر هسـتیم.

این کار وقـت زیادی از ما گرفت و موجب شـد بخش 

زیادی از درآمدهای ما که در حوزه شهرسازی محقق 

می شـد، مختـل شـود. طرح هـای تفصیلـی به ایـن 

موضـوع کمـک کـرد و بایـد کار را در چارچـوب ایـن 

طرح هـا پیش می بردیم. این کار زمان یک سـاله ای 

را از مـا گرفت و هنـوز هم صددرصد فعال نشـده، اما 

کار در حال پیش رفتن اسـت. در همه این دوسـالی 

که با بودجه سروکار داشـتیم و بودجه شهر را محقق 

کردیم، بیش از صددرصد منابعی که پیش بینی شده 

بود، محقق شد، اما به هرحال منابعی که به خصوص 

در حـوزه شـهری ماننـد پروانه هـا، پایـان کار و...

پیش بینـی کـرده بودیـم، با قانـون درآمد پایـدار و با 

طرح هـای تفصیلـی جدیـد مختل شـد. یکـی دیگر 

از موانعـی که داشـتیم، تأمین منابع جدیـد و پایدار 

درآمدی برای شـهر بود که باوجـود تلاش های زیاد،

هنـوز نتوانسـته ایم به پایداری در این حوزه برسـیم.

درواقـع نتوانسـتیم منابـع شـهرداری را به صـورت 

پایـدار از حـوزه ساخت وسـاز جدا کنیـم و به سـمت 

حوزه های دیگـر ببریم.

دیپلماســی ملــی و بین المللی برای کمک 
به توســعه شــهری یکــی از اهرم هــای مهم 
ــت. ــهری اس ــای ش ــت مدیریت ه موفقی
در دوره اخیــر از ایــن ظرفیــت چقــدر برای 
گره گشــایی از مشکلات مشــهد استفاده 

شــده اســت؟
در نگاه اولیه که به مدیریت شــهری داشــتیم، مشهد 

را جهان شــهر برکــت و کرامــت تصویــر کردیم. تلاش 

کردیــم مشــهد را به عنــوان شــهر زیــارت در همیــن 

مســیر حرکت بدهیم و نگاه جهان شــهری این شــهر 

به عنــوان شــهر محــوری در ســطح منطقــه و جهــان 

یکــی از محورهــای اصلــی مــا بــود. بــرای اینکــه ایــن 

حــوزه را بتوانیم فعال کنیم و در ایــن حوزه اثرگذاری 

داشــته باشــیم، چنــد اقــدام مهــم را پیــش گرفتیــم 

که یکــی از آن هــا سیاســت و ابــزار خواهرخواندگــی 

با شــهرهای مهمــی اســت که در حــوزه تمدنــی 

و فرهنگی ما تعریف می شــوند و تــلاش کردیم زمینه 

ارتباطــات بین المللــی را فراهــم کنیــم. مصوبــه ای 

ــا شــهر کربــلا خواهرخوانــده شــویم. داشــتیم که ب

ــیای میانه پیگیری  همچنین با برخی کشورهای آس

شــده اســت که ایــن اتفــاق بیفتــد. مصوبــات مهــم 

دیگــری نیــز در خصــوص پــادگان مشــهد و وضعیت 

اراضــی آن داشــتیم که از اقدامــات مهم شوراســت.

اکنــون پــروژه دیگــری در حــد و انــدازه 
پــروژه پــادگان در شــهر داریــم که تبدیــل 
نیازمنــد رســیدگی  به چالــش شــده و 
و پیگیــری شــورای اســلامی شــهر باشــد؟
بعضــی کاربری هــای بــزرگ دیگــری در شــهر مانند 

زنــدان وجــود دارد که محدودیــت ایجــاد کرده انــد.

به تازگــی جلســاتی با دســتگاه قضــا بــرای انتقــال 

زندان داشــتیم و اگر بتوانیم به جمع بندی برسانیم،

ایــن فضــا نیــز در اختیــار شــهر قــرار خواهــد گرفــت.

ــوز  ــوس اســت و هن ــئله در کش وق ــن مس ــون ای اکن

به نتیجه روشــنی نرســیده اســت.

ــان دوره  ــا پای ــود که ت ــدوار ب ــوان امی می ت
ششم شــورای اسلامی شــهر این موضوع 

به ثمــر برســد؟
امیدواریــم تا پایــان ایــن دوره دســت کم به توافقات 

اولیه برســیم و بتوانیــم تفاهم نامه یا قــرارداد مربوط 

را امضــا کنیــم. البتــه هــر زمانــی که تفاهم نامه امضا 

شــود، بایــد زنــدان دیگری ســاخته شــود تا بتــوان آن 

را منتقــل کرد. مجموعه دســتگاه قضایی و ســازمان 

زندان هــا ســاخت زنــدان جدیــد را در خارج از شــهر 

آغاز کــرده و در حــال پیشــبرد کار اســت، امــا انتقــال 

زنــدان منــوط به تکمیــل آن پــروژه و آماده ســازی 

مقدمــات آن اســت که ظرفیــت کافــی بــرای انتقــال 

داشــته باشــد. تــلاش بــر ایــن اســت که زیرســاخت 

حقوقــی، قانونــی و توافقــات مدیریتــی آن را در ایــن 

دوره به نتیجــه برســانیم.

دی ماه پارسال از تشــکیل کمیته ای برای 
تقویــت هم افزایــی بین دســتگاهی بــرای 
مقابلــه با تکدیگــری گفتــه بودیــد. نتیجه 
فعالیــت ایــن کمیته به کجا رســیده اســت؟

حــوزه    در   رویکردهــای دیگــری که   ز یکــی ا

مدیریت شــهری بــه آن توجــه داشــتیم، رویکــرد 

ــوده اســت و تــلاش کردیــم  فرهنگــی و اجتماعــی ب

شــاخص های فرهنگی و اجتماعی مدیریت شهری 

را ارتقــا دهیــم. بــرای اینکــه ارتباط مدیریت شــهری 

با مــردم را ارتقا دهیــم و فضای عمومی شــهر را بهبود 

ببخشــیم، در حــوزه فرهنگــی کارهای بزرگــی انجام 

ــگاه های مخاطب محوری ایجاد شد. در حوزه  و باش

اجتماعــی نیــز چند مســئله جدی ماننــد تکدیگری،

ــادان متجاهــر و آســیب های اجتماعــی دیگــر  معت

ماننــد طــلاق در مشــهد داشــتیم. نه به صراحــت اما 

تلویحــی می توانیــم بگوییم که در همــه این حوزه ها 

شــهرداری مســئولیت دارد، امــا در حــوزه تکدیگری 

به صراحــت در قانون برای شــهرداری ها مســئولیت 

تعییــن شــده که بیــن شــهرداری و نهادهــای دیگــر 

مشــترک است.

مشــهد شــهر زیارتی اســت و هم از لحــاظ اقتصادی 

و هــم از لحاظ اجتماعی به این شــهر توجه کرده ایم.

دســتگاه قضایی و دیگردســتگاه ها همکاری خوبی 

ــه  ــت که کمیت ــده اس ــن ش ــر ای ــرار ب ــته اند و ق داش

ویژه ای تشــکیل شــود.

نایب رئیس شوراى اسلامى شهر از ریل گذارى اصلى در شوراى ششم مشهد مى گوید

حرکت در مسیر جهان شهر برکت و کرامت


